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“Hem viscut l’entrada de cam-
panya de Nadal més potent dels
últims anys”. Amb aquestes pa-
raules descriu Miquel Àngel Frai-
le, secretari general de la Confe-
deració de Comerç de Catalunya
(CCC), l’inici de la campanya
nadalenca, representat en el
Black Friday, un esdeveniment
que va omplir les botigues de tot
el país de descomptes durant
l’últim cap de setmana de no-
vembre. En aquest sentit, Fraile
destaca la “gran afluència de
compradors” als comerços cata-
lans durant una diada que ha
qualificat de “brutal”. 

Si l’optimisme abans del Di-
vendres Negre era palpable en
l’ambient –la CCC preveu un
augment del 4% en les vendes
respecte de l’any passat–, aques-
ta sensació ha solidificat i “ja no
és simplement una il·lusió”, afe-
geix Fraile, que remarca els bons
resultats que està experimentant
el sector en els últims mesos. 

UNA QÜESTIÓ DE CONFIANÇA
Els botiguers afronten aquesta
campanya com la que ha de tren-
car les dinàmiques a la baixa dels
últims anys i la clau per consi-
derar-la com la decisiva és la
“confiança”, segons Fraile. “Si hi
ha una oferta atractiva, que la te-
nim, el consumidor reacciona”,
afirma el secretari general de la
CCC, el qual posa d’exemple la

bona acollida del Black Friday. 
I és que, segons Fraile, les dades
macroeconòmiques reflecteixen
“una certa millora” en la situació
general: “Hi ha menys atur, els
funcionaris han cobrat una part
de la paga que els devien i les
vendes amb targeta de crèdit
han augmentat un 7% enguany”,
un símbol “inequívoc” d’aquest
“augment de confiança” dels
consumidors, assenyala Fraile.

De qualsevol manera, des de
la CCC apunten que potser aquest
rellançament del sector no arri-
barà a totes les botigues. “Tot i
l’optimisme, encara falta un es-
forç més perquè la recuperació es
faci extensiva a tots els comer-
ciants”, reconeix Fraile. Aquest
Nadal pot ser un bon primer pas
per assolir aquest objectiu comú.

» Els botiguers encaren el Nadal amb una previsió d’un 4% més de vendes respecte de l’any passat
» Fraile, de la Confederació de Comerç, posa èmfasi en l’augment de la “confiança” entre els consumidors

F. Javier Rodríguez
BARCELONA

SOCIETAT4Un dels senyals que
també convida a l’optimisme és
que la despesa per llar durant
aquest Nadal a Catalunya es pre-
veu que serà d’uns 700 euros, una
de les més altes del continent. 

Que aquestes previsions es
compleixin o no pot dependre
en bona mesura dels bancs. I és
que, al llarg d’aquestes últimes set-
manes, les entitats bancàries es-
tan llançant campanyes oferint
crèdits al consum amb uns tipus
d’interès molt baixos. Aprofitant
l’avinentesa nadalenca per inten-
tar millorar els seus marges, les

entitats proposen crèdits a través
de gestors, màrqueting telefònic o
fins i tot amb missatges mòbils.
Tenint en compte que un 12% de
la ciutadania recorrerà a algun
producte financer per fer les com-
pres de Nadal –segons un estudi
del portal Kelisto.es–, la jugada
sembla, si més no, encertada. 

Sigui com sigui, la iniciativa
ja té el vis-i-plau dels comer-
ciants. “Facilitar el crèdit al con-
sum és positiu perquè és una
nova demostració de confiança,
en aquest cas dels bancs cap als
clients”, conclou Fraile.  

Crèdits al consum dels bancs
per incentivar les vendes

Els botiguers ja han donat el tret de sortida a una campanya que ha de suposar un punt d’inflexió respecte a les dels últims anys. Fotos: Gabi Cazado / Arxiu

Tota la carn a la graella
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Té sentit presentar-se a les eleccions es-
panyoles si ens volem independitzar?
Aquesta és una pregunta que segurament
molts catalans s’han fet en les darreres set-
manes. De respostes, la pregunta en pot te-
nir diverses, però la realitat és que Catalunya
ara mateix forma part d’Espanya i que, en
un escenari on tot indica que el bipartidis-
me espanyol passarà a la història, l’inde-
pendentisme pot tornar a tenir una nova
oportunitat de demostrar la seva força.

A diferència de les passades eleccions
plebiscitàries, en aquesta ocasió les dues
principals formacions independentistes
arriben a la cita d’aquest diumenge per se-
parat. CDC ho fa sota el paraigua de la co-
alició Democràcia i Llibertat, on també hi
ha Demòcrates de Catalunya i Reagrupa-
ment. La coalició té com a cap de files Fran-
cesc Homs, mentre que el veterà diputat
Carles Campuzano és el número dos.
Homs ha deixat clar que Democràcia i Lli-
bertat defensarà “fins a les últimes conse-
qüències el ‘Sí’”.

Per la seva banda, ERC ha decidit
apostar per una cara nova per liderar la
seva llista. Es tracta de Gabriel Rufián,
membre de Súmate i de l’ANC, que ha sal-

tat a la primera línia política després de
convertir-se en l’activista independentis-
ta castellanoparlant més conegut junta-
ment amb Eduardo Reyes, el president de
Súmate. Rufián està acompanyat de
l’històric d’ERC Joan Tardà, que ha afir-
mat que és l’última vegada que la forma-
ció republicana es presenta a les eleccions
espanyoles. “És l'última vegada que anem
a Madrid. Espanya l'única cosa que ens
planteja és la pèrdua de drets i llibertats”,
ha deixat clar Tardà.

Democràcia i Llibertat i ERC no ho tin-
dran fàcil per guanyar les eleccions. Segons
apunten les enquestes, el PSC i, sobretot,
Ciutadans i En Comú Podem també tenen
opcions de ser la formació més votada.
Aquesta última aposta per l’historiador
Xavier Domènech i per la implicació en la
campanya electoral que ha mostrat l’alcal-
dessa de Barcelona, Ada Colau. El partit d’Al-
bert Rivera presenta l’eurodiputat Juan Car-
los Girauta com a número 1 de la llista i els
socialistes tornen a confiar en Carme Cha-
cón, tot i haver estat molt allunyada de Ca-
talunya en els últims anys.

Qui té més complicat disputar la victò-
ria a les cinc formacions anteriors és el PP.
A Catalunya els populars han deixat de ser
la referència de l’unionisme i de Jorge
Fernández Díaz s’espera que cobreixi l’ex-
pedient. Per últim, la lluita de Duran (Unió)
se centrarà a no quedar fora del Congrés.

» L’independentisme aspira a tornar a demostrar la seva força en les eleccions espanyoles de diumenge

Albert Ribas
BARCELONA

7 candidats, 3 grans blocs

20D: una partida que cal jugar

ABSÈNCIA4“No ens presentem a unes
eleccions a les quals no ens sentim in-
terpel·lats a fer-ho. El Parlament es-
panyol no és un marc d’oportunitat per
a la consecució de la independència”.
Així de clar es va manifestar la CUP el
passat set de novembre a Perpinyà du-
rant la celebració del seu Consell Polí-
tic, en una trobada que va servir perquè
la formació de l’esquerra independen-
tista descartés presentar-se a les elec-
cions espanyoles del 20D.

Aquell dia la CUP va remarcar que el
seu objectiu era centrar tots els esforços
dels pròxims mesos “en la construcció de
la República Catalana”. Uns dies abans

d’aquella decisió, la diputada Anna Ga-
briel va afirmar, en una conferència or-
ganitzada per l’ANC de Gràcia i pregun-
tada per si aquesta decisió podia deixar
orfes els seus votants, el següent: “De-
penent de què fem el 20D deixaríem or-
fes els votants? Potser sí. Tampoc no se-
ria la primera vegada. Nosaltres ens
presentem a les eleccions municipals des
de fa molts anys. La nostra cultura polí-
tica tampoc no situa als comicis electo-
rals la seva preeminència. Ens presentem
a les eleccions quan creiem que té sentit”. 

Aquesta vegada no ho faran i ara cal-
drà veure com respon el seu electorat: si
opta per un altre partit o es queda a casa.

CUP: “No té sentit presentar-s’hi”

INDEPENDENTISTES
FRANCESC
HOMS

Democràcia
i Llibertat

“El que acredita que 
el procés va en serio és 
que hi som nosaltres”

GABRIEL
RUFIÁN
Esquerra

Republicana
(ERC)

“Necessitem que a CDC li
vagi bé però que a nosaltres
ens vagi una mica millor”

UNIONISTES
JUAN 
CARLOS
GIRAUTA
Ciutadans

(C’s)

“Som els hereus del 
catalanisme polític,
a diferència dels que 
volen trencar Espanya”

CARME
CHACÓN
Partit dels
Socialistes
(PSC)

“El PP va tard però 
no es quedarà fora 
de joc i serà a la 

reforma constitucional”

TERCERA VIA
XAVIER

DOMÈNECH
En Comú
Podem

“El 20 de desembre és el
nostre gran moment pel
canvi i ho hem de fer junts”

JOSEP A.
DURAN 
I LLEIDA
Unió

Democràtica

“Vull jugar un paper en el
nou tauler per a Catalunya 
i per a tota Espanya”

JORGE
FERNÁNDEZ

DÍAZ
Partit 

Popular (PP)

“El que convé és 
abandonar la rauxa,
tornar al seny i

obrir una nova etapa”



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
5 | líniaeixample.cat15 desembre 2015



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
| 6 líniaeixample.cat 15 desembre 2015



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
7 | líniaeixample.cat15 desembre 2015



| 8
Opiniólíniaeixample.cat 15 desembre 2015

publicitat 619 13 66 88

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

redacció: liniaeixample@comunicacio21.com 
publicitat: publicitat@comunicacio21.com
administració: facturacio@comunicacio21.com

líniaeixample.cat

amb el suport de:Difusió controlada

15.025 exemplars mensuals

Dipòsit legal: B 43220-2010

@Mas_Enfurecido: Dos conillets no es
posaven d’acord. Un volia fugir pel forat
esquerre i l’altre pel dret. El llop va arribar i
se’ls va menjar als dos. Fi.

Un diari plural Un diari participatiu

Una tradició catalana de les festes
de Nadal és el Tió, un tronc d’arbre
que durant l’Advent se li dóna
menjar, se li posa una barretina i se
l’abriga. A la nit de Nadal, la mai-
nada li dóna cops amb un bastó
dient “Tió, caga tió, ametlles i ave-
llanes, caga torró”, i aquest “caga”
regals i llepolies per a la mainada. 

Però vet aquí que, en terres es-
panyoles, han pres exemple de
nosaltres i també ho imiten. Aga-
fen un “catalanet”, li posen una
barretina, l’ajeuen i li foten unes
bones bastonades mentre criden
“caga todo el dinero que tengas
(bastonada de la Soraya), caga
que ni un FLA verás (picada més
forta d’en Montoro), caga por ser
solidario y sino te arrepentirás
(garrotada definitiva d’en X. Gar-
cía Albiol)”. Baldat i carregat de
morats, el pobre tió “caga” fins a
l’últim cèntim, quedant amb les
butxaques ben escurades. El des-
graciat intenta fugir dels espany-
ols. Després d’haver quedat com
un santcristo, no el deixen ni a sol
ni a serena, perquè no se’n vagi a
la recerca de la llibertat i de poder
viure en pau. Només li donaran,
com a almoina, algun rosegó de pa
i li exigiran que doni les gràcies
per no deixar-lo morir d’inanició. 

A una casa veïna hi ha uns al-
tres “catalanets” que esperen fer-
se perdonar i no rebre les garro-
tades, donant tot el que els
demanen sense cap mena d’opo-
sició i com mesells llepen la mà
als bastonaires, esperant alguna
mostra de commiseració, cosa
que no passarà per submisos que
siguin, sense que puguin esperar
ni un bri d’agraïment per part
dels beneficiaris de l’extorsió. Vet
aquí un pèsol, vet aquí una fava,
la faula aquí s’acaba.

4El Tió català
per Jordi Lleal

4El bisbe Omella no rectifica
per Oriol Domingo

Recorden la portada d'El Jueves
segrestada per un jutge perquè
hi apareixien els prínceps for-
nicant per aconseguir els 2.500
euros que oferia Zapatero per
cada fill? 

Aquell exemplar  (que po-
den comprar a Ebay per 49,90
euros) era la representació grà-
fica de la bombolla de despesa
pública de les administracions
i del bonrotllisme del PSOE, que
havia arribat al poder contra tot
pronòstic gràcies a la pèssima
gestió per part del PP dels
atemptats a l'estació d'Atocha
de Madrid.

Només fa 8 anys que es va
imprimir aquella revista segres-
tada, però avui ja és una peça de
col·leccionista. Pertany a una
etapa de la història política de
l'Estat totalment desfasada. Per
començar, aquella parelleta són
avui els reis d'Espanya, les ad-
ministracions pidolen crèdits i
Madrid ja no regala 2.500 euros
als procreadors ni 400 euros a
tots els declarants de l'IRPF, si-
guin rics o pobres. I aquell bi-
partidisme fossilitzat des del
1978 fa aigües per tot arreu. I per
descomptat, a Catalunya s'ha
passat d'un govern tripartit au-
tonòmic que va impulsar un Es-
tatut fallit a una majoria inde-
pendentista al Parlament –com
a mínim de moment–, passant
per dos governs autonòmics de
CiU. 

Quan les vaques eren obeses

i C's i Podemos no existien a Es-
panya, el PSC-PSOE en tenia
prou amb l'eslògan desideolo-
gitzat de fer fora el PP. El 2008,
l'exministra d'Habitatge de Za-
patero es va presentar a les elec-
cions espanyoles per al PSC
amb el lema "Si tu no hi vas, ells
tornen". I li va funcionar. A fe de
Déu! Va obtenir els millors re-
sultats de la història d'un partit
a Catalunya: 25 diputats. 

Però avui, malgrat que aquell
escenari ha saltat pels aires, el
missatge de la Carme Chacón
candidata és pastat al de 2008 i
al de 2011, quan l'exministra
d'Habitatge i de Defensa va ob-
tenir 14 diputats. "Objectiu, fer
fora Rajoy", va dir fa pocs dies en
començar la campanya. El temps
socialista s'ha aturat al carrer Ni-
caragua de Barcelona perquè
Chacón es resisteix a marxar.
Perquè, algú se'n recorda de les
companyes ministres Bibiana
Aído, Beatriz Corredor o Cristi-
na Garmendia? 

De la realitat política de la
portada d'El Jueves en queda
Chacón i poca cosa més. Bé, un
parell de coses: Renfe Rodalies
funciona igual de malament que
quan els catalans van organitzar
manifestacions al carrer contra
l'operador públic espanyol i l'Es-
tat segueix gastant-se milions
d'euros en quilòmetres d'AVE.

Article publicat a
El Món.cat

per Gemma Aguilera

4Roda el món i torna la Chacón

El Papa Francesc reconeix que
va equivocar-se en nomenar el
sacerdot espanyol Lucio Àngel
Vallejo Balda com a número
dos de la secretaria d'Econo-
mia de la Santa Seu, actual-
ment detingut i jutjat al Vati-
cà per filtrar documents re-
servats. Però el nou arquebis-
be de Barcelona, Juan José
Omella, no rectifica els elogis
que va fer a Vallejo Balda.

Francesc va dir a l'hora de
l’Àngelus del passat 8 de no-
vembre que robar aquests do-
cuments és "un fet trist, un de-
licte, un acte deplorable". Ara,
en la roda de premsa celebra-
da en l'avió que l'ha portat de
Bangui a Roma, un periodista
li ha preguntat si considerava
que havia comés un error al
nomenar monsenyor Vallejo
Balda i el Papa ho ha admès:
"Ha estat un error".

En canvi, no consta que el
nou arquebisbe de Barcelona,
Juan José Omella, hagi recti-
ficat la valoració positiva que
un dia va fer del seu compa-
triota Vallejo Balda. Omella, en
una visita a Roma realitzada el

febrer del 2014, va escriure als
seus diocesans: "El Papa Fran-
cesc coneix Espanya, sap on és
i com és La Rioja. Estic segur
que els nostres estimats pai-
sans -el cardenal Eduardo
Martínez Somalo, Celso Mor-
ga Iruzubieta, Felipe Heredia
Esteban i Lucio Angel Vallejo
Balda- li han parlat de les ex-
cel·lències d'aquesta entra-
nyable terra i de les seves
gents. Tenim allà, a Roma,
uns bons ambaixadors". Un
bon ambaixador!"

A més, Omella deixarà la
diòcesi de Calahorra-La Cal-
zada-Logronyo per anar a la
capital de Catalunya el pròxim
26 de desembre amb una de-
núncia sobre les seves espat-
lles per mantenir simbologia
franquista a la catedral logro-
nyesa de la Redonda. A Ome-
lla se'l descriu com un bisbe de
perfil social i no polític, però
retirar o mantenir la simbolo-
gia franquista, sigui en una ca-
tedral o no, és una postura in-
evitablement política. Rectifi-
car és de savis, de bona per-
sona i de bon cristià.

Actualitat a la xarxa

#TrumpFail#SorayaRajoy #NoÉsUnaBroma

@Perezlopez_Eva: Si Rajoy hace un #Chery-
shev con #Soraya, los españoles deberíamos
apearlo del Gobierno por alineación inde-
bida para el #debatedecisivo.

@pepmartorell: No és del Polònia, és real.
No és del segle passat, és d'avui. Els socia-
listes proposen ara portar “el nou senat fe-
deral a Barcelona”.

@alandete: Donald Trump pide que Esta-
dos Unidos impida entrar a musulmanes.
Es el republicano más valorado en las en-
cuestas. 
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Recreant Cruïlles vol un procés
participatiu a Germanetes

URBANISME4La plataforma Re-
creant Cruïlles ha demanat re-
centment que l’Ajuntament posi
en marxa un procés participatiu
per tal de definir el futur del nou
projecte per al solar de  les Ger-
manetes, ubicat a l’illa que con-
formen els carrers Diputació,
Comte Borrell, Consell de Cent i
Viladomat.

Recreant Cruïlles considera
que cal replantejar el projecte, ja
que asseguren que l’anterior go-
vern el va tirar endavant pactant-
lo només amb “una entitat veï-
nal”. Aquest projecte contem-

plava la construcció d’un pol d’e-
quipaments i espais públics i de
82 habitatges de protecció oficial.

L’entitat veïnal, que aviat farà
dos anys que encapçala l’auto-
gestió de l’espai provisional en el
marc del pla Buits de l’Ajunta-
ment, afirma que “en un projec-
te d’aquesta magnitud que can-
viarà de forma significativa l’as-
pecte actual -i sobretot el futur- de
l’entorn, s’ha d’atendre el màxim
ventall de criteris possibles sobre
una realitat polièdrica, des d’àm-
bits socials, demogràfics, urba-
nístics i mediambientals”.

SAGRADA FAMÍLIA4Dos ho-
mes van ser detinguts al barri
de la Sagrada Família a finals de
novembre per presumptament
haver-se dedicat a captar adep-
tes per a l’Estat Islàmic a través
de les xarxes socials.

Més de 70 agents de la Guàr-
dia Civil van participar en l’o-
peració, que també es va des-
envolupar a Granollers. Des-
prés d’hores d’escorcolls, els
agents van sortir del bloc on vi-
vien els acusats amb els detin-

guts, mentre que familiars seus
cridaven “no hi ha justícia”.
Després de l’operació, familiars
dels detinguts van afirmar als
mitjans de comunicació que les
acusacions són “falses” i que la
policia no va trobar cap prova
que els vinculi amb l’Estat Islà-
mic. “No som musulmans radi-
cals”, van afegir.

A PRESÓ
Els detinguts són dos homes de
32 i 42 anys de nacionalitat

marroquina i residents a  Bar-
celona. Després de passar a
disposició de l’Audiència Na-
cional, els dos homes van ser
enviats a la presó pel jutge Eloy
Velasco.

Segons va informar El País,
el magistrat els considera “co-
rresponsals” de l’Estat Islàmic
encarregats de captar i adoc-
trinar dones per tal de ser en-
viades a zones de conflicte. Se-
gons el mateix diari, els dos ho-
mes treballaven de cuiners.

Recreant Cruïlles vol “replantenjar” el projecte de Germanetes. Foto: Arxiu

L’ombra del jihadisme

La Guàrdia Civil va liderar l’operació policial. Foto: Arxiu

La seu d’Urbanisme de l’Ajunta-
ment, a la plaça de les Glòries, va
acollir divendres passat la pri-
mera jornada de debat per a la re-
gulació dels allotjaments turístics
un cop finalitzades les entrevis-
tes mantingues durant el no-
vembre entre l’Ajuntament i els
diferents sectors afectats. Tot i
que el consistori ha volgut deixar
clar que aquesta primera reunió
servia per intercanviar impres-
sions, les plataformes de l’Ei-
xample no veuen amb bons ulls
com el consistori està duent la
qüestió.

“Estan organitzant un procés
participatiu a contrarellotge per-
què al març s’acaba la moratòria
i la informació que s’està donant
és insuficient. No volem presses”,
assegura Francesc Josep Deó, de

la plataforma Pisos Turístics NO.
Deó afegeix que l’Ajuntament
no està fent un “diagnòstic es-
tructurat i detallat per barris”. En
la mateixa línia es mou Héctor
Panizo, de l’Associació de Barris
per a un Turisme Sostenible
(ABTS), que lamenta que, amb
els terminis establerts –la se-
güent reunió serà a principis de
gener–, “és molt complicat que
els barris s’organitzin i tenim la
sensació d’un mercadeig amb

les dades”. Al mateix temps, Pa-
nizo recorda que “l’aposta de les
plataformes és el decreixement
turístic i no debatre on se situen
o no els nous hotels”.

D’altra banda, la tinent d’al-
calde i responsable d’Urbanisme,
Janet Sanz, va voler remarcar
que el govern vol “donar respos-
ta a una situació que feia insos-
tenible prioritzar la vida quoti-
diana dels veïns davant la pres-
sió turística”.

Al mig, un bloc amb pisos turístics al passeig de Sant Joan. Foto: Google Maps

Plataformes veïnals no veuen clara
la regulació dels pisos turístics

» Arrenca el procés per regular la gestió dels allotjaments turístics
» El govern parla d’un primer contacte però els veïns detecten presses

Albert Ribas
EIXAMPLE

Celebració | Portes obertes de la Fundació Tàpies pel seu 25è aniversari
La Fundació Tàpies va obrir les seves portes divendres passat entre les sis de la tarda i les dotze de la nit

per celebrar el 25è aniversari de la seva obertura. Al llarg de la jornada de portes obertes el públic va 
poder gaudir dels diferents itineraris comentats de l’exposició ‘Tàpies. Col·lecció d’artista’ i, al mateix

temps, conèixer altres espais del centre, com ara l’arxiu. També hi va haver un concert de Wolf Saxon. 
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La Carboneria està tapiada des del febrer del 2014. Foto: Línia Eixample

Colau vol salvar La Carboneria 
d’un possible enderrocament

RECONEIXEMENT4El Saló de
Cent de l’Ajuntament va acollir a
finals de novembre l’entrega de les
Medalles d’Honor de la Ciutat. En
el cas del districte el reconeixe-
ment va anar a parar, en l’àmbit
individual, a Montserrat Roma,
vocal de l’Associació de Veïns i Veï-
nes de l’Esquerra de l’Eixample.
Nascuda el 1937, Roma treballa
com a voluntària a l’associació, de
la que ha esdevingut un referent.

D’altra banda, el premi a l’en-
titat va ser per a la Fundació Eli-
zalde, que es va constituir el 1985
amb l’objectiu de promocionar
l’estudi dels orígens de la indús-
tria de l’automoció i l’aviació a Ca-
talunya. En l’àmbit de ciutat l’Es-
cola Pia de Catalunya també va ser
reconeguda.

Montse Roma i la
Fundació Elizalde,
Medalles d’Honor 

SUCCESSOS4Gairebé una vin-
tena de veïns d’un bloc de pisos
del número 366 del carrer Di-
putació, a la Dreta de l’Eixample,
van haver de ser desallotjats el
passat tres de desembre després
que es declarés un incendi a
l’edifici. 

Fins al lloc dels fets s’hi van
haver de desplaçar cinc dota-
cions de bombers, una ambu-
lància i dos vehicles de la Guàr-
dia Urbana. L’incendi va co-
mençar per un problema elèctric
a l’edifici i, segons van explicar
els Bombers a BTV, el focus
hauria estat en el rebedor d’un
habitatge i de seguida el fum es
va anar escampant. Les flames,
però, no es van poder propagar,
ja que l’habitatge tenia totes les
finestres i portes tancades.

Els veïns van haver de ser
reubicats durant una nit.

Un incendi obliga a
desallotjar 18 veïns
de l’Eixample Dreta

El govern municipal que encap-
çala l’alcaldessa Ada Colau té la
intenció de salvar de l’enderro-
cament l’edifici de La Carboneria,
també conegut com la casa Ta-
rragó, pel seu “valor per a la me-
mòria social i cultural del barri”.

Les intencions del consisto-
ri es van conèixer la setmana
passada, quan la comissió de go-
vern va prorrogar dos anys més
la suspensió de llicències que
afecten aquest immoble que ja

havia tirat endavant el govern de
CiU. La decisió també ha anat
acompanyada de la incorporació
de l’edifici, situat al carrer Urgell
número 30, al Pla Especial de
Protecció de Patrimoni de la
ciutat, ja que es tracta d’un edi-
fici construït el 1864 per Anto-
ni Valls i Gallí.

Així doncs, aquest canvi pro-
vocarà que passi a tenir la cata-
logació de nivell C, cosa que
significa que no es podrà tocar
l’exterior de l’edifici, tot i que el
seu interior sí que pot ser en-
derrocat. Tot plegat provocarà
que el propietari de l’edifici,
Barclays, no pugui enderrocar-

lo i que hagi de respectar la vo-
lumetria original i els elements
exteriors de l’edifici.

SALVAR EL GRAFITI
La voluntat de protegir l’edifici
de l’Ajuntament també inclou la
intenció de mantenir l’enorme
grafiti que hi ha a la seva façana.
Es tracta de la principal em-
premta que hi resta de l’okupa-
ció començada el novembre del
2008 i que va acabar el febrer del
2014 després d’un desallotja-
ment dels Mossos d’Esquadra.
Des de llavors l’edifici està tapiat
i només hi ha una botiga de
mobles en un dels baixos.

Redacció
SANT ANTONI
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Activitats | L’Eix Sagrada Família treu al carrer el seu trenet de Nadal
L’Eix Sagrada Família posarà en marxa el seu tradicional trenet de Nadal dilluns que ve fins al 5

de gener, de 10 del matí a dues del migdia i de cinc a vuit de la tarda. A més, l’associació instal·larà el 
Campament de Reis els pròxims dies 3, 4 i 5 a la plaça Gaudí, on els infants podran entregar les seves 

cartes A Ses Majestats. Per altra banda, l’eix va lliurar diumenge els premis del Sorteig de Tardor. 

Més de 90.000 visitants a 
la Shopping Night Barcelona
FIRA4La sisena edició de la
Shopping Night Barcelona, que
va tenir lloc el passat 3 de des-
embre al passeig de Gràcia, va
reunir més de 90.000 visitants
durant una nit plena de moda,
gastronomia, cultura, art, oci i
comerç. Segons els organitza-
dors enguany hi van haver
20.000 visitants més que l’any
passat. 

La cita comercial va tenir
com a leitmotiv el món del mí-
tic escriptor anglès William Sha-
kespeare, amb motiu del 400
aniversari de la seva mort. De fet,

el lema de la nit de compres te-
nia reminiscències literàries: To
shop or not to shop. 

Prop d’un centenar de boti-
gues del passeig de Gràcia van
obrir fins ben entrada la nit,
durant la qual els consumidors
van compartir espai amb Ro-
meus, Julietes, Hamlets i Otelos.

Pel que fa a la facturació, els
organitzadors informen que va
ser de les millors de l’any, amb
algunes botigues que van fer
vendes superiors als 15.000 eu-
ros. I és que comprar va ser la
principal qüestió de la nit.

El passeig de Gràcia es va omplir de visitants durant la nit. Foto: TSNB

Els botiguers de la ciutat no van
assistir dijous passat a la prime-
ra trobada de la Taula transver-
sal que impulsa el consistori i que
vol abordar la problemàtica del
top manta. Ni la Fundació Bar-
celona Comerç, ni Barcelona
Oberta ni la Confederació de
Comerç de Catalunya van ser
presents a la trobada, que va es-
tar presidida pel regidor d’ERC,
Jordi Coronas. 

El president de la Fundació
Barcelona Comerç, Vicenç Gas-
ca, ha argumentat a Línia Ciutat
Vella que “no té sentit” la seva
participació en aquesta primera
trobada perquè ara mateix no po-
den “fer res” per aturar el feno-
men. Gasca ha afirmat que les so-
lucions han de venir donades
des dels serveis socials perquè,
primer de tot, es pugui “regula-
ritzar la situació d’aquestes per-
sones”. En concret, Gasca ha

proposat organitzar cursos a
Barcelona Activa perquè els man-
ters puguin desenvolupar altres
activitats. 

Amb tot, Gasca demana que
el consistori segueixi aplicant la
normativa perquè a la ciutat no
es cometin “activitats il·legals”
com el top manta.

Des de la Taula de diàleg
s’ha lamentat l’absència dels co-
merciants durant la primera tro-
bada. En declaracions a Hora
Barcelona, Coronas ha explicat
que intentarà que formin part de
les converses, “encara que sigui
al marge de les reunions ofi-
cials”, i ha argumentat que els bo-
tiguers parteixen d’un “error de

concepte”, ja que considera que
creuen que aquesta Taula és un
espai de negociació, quan en re-
alitat és un “espai de diàleg”. 

I què hi diuen els manters en
tot plegat? En la reunió de dijous,
el col·lectiu Tras la Manta –una
plataforma que va néixer arran de
la mort d’un venedor ambulant a
Salou a l’estiu– va lliurar una
carta als assistents de la Taula on
demanen comprensió cap al seu
col·lectiu i que s’acabin, entre al-
tres, “tota classe de violència”
contra els venedors ambulants,
que s’habilitin zones especials
per a aquest tipus de venda i que
es retirin les multes i els procedi-
ments oberts contra els manters.

El petit comerç gira l’esquena 
a la Taula sobre el top manta

Redacció
CIUTAT VELLA
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Vostè ha rebut recentment el
premi Albert González per
la seva promoció  del petit

comerç. S’ho esperava?
Estic molt content. És un reconei-
xement que m’honra molt i que faig
extensiu a tota la junta de Creu Co-
berta. Precisament, amb l’Albert
González, que era Director de Co-
merç, m’unia una forta amistat. Va ser
qui va plantar la llavor de l’amor i de
la dedicació al comerç. Per a ell, el co-
merç no era només estar dins de les
botigues: el que passava a fora tam-
bé li interessava. 

De fet, quan vostè va arribar a la
presidència de Creu Coberta
(2002) la situació general a l’eix no
era gaire positiva.
Totes les fàbriques que hi havia a
Hostafrancs que donaven feina i por-
taven molta gent a la plaça d’Es-
panya ja no hi eren. Per altra banda,
l’urbanisme també estava molt mal-
mès: les voreres estaven deteriora-
des i antiquades...

I com a postres, pocs anys després
es va anunciar que les Arenas aco-
llirien un centre comercial.
Teníem molta por, perquè no sabí-
em els metres comercials que s’hi
instal·larien.

Tanmateix, la seva actitud no va
ser de bel·ligerància, sinó més
aviat d’aliança. 
Els comerciants hem de ser flexibles
com el bambú. No podíem perme-
tre que la plaça de braus oferís la
mala imatge que donava: bruta i
abandonada. A més, allà s’hi va
acabar instal·lant un comerç com-
plementari que no fa mal a Creu Co-
berta. I amb el temps, les Arenas ha
esdevingut un motor dinamitza-
dor i ha donat una marca de quali-
tat al barri. La veritat és que els di-
vendres i els dissabtes va molta

gent cap a les Arenas que també
passa per Creu Coberta. 

És aquest un model a seguir a al-
tres indrets de la ciutat afectats
per la mateixa problemàtica?
Som un cas estrany. No crec que hi
hagi cap altra associació de boti-
guers que estigui unida amb un cen-
tre comercial. Jo sempre dic que les
associacions són una xarxa de rela-
cions i una central de serveis. Per
això, ens hem de relacionar amb par-
tits polítics i altres entitats, com ara
el Poble Espanyol, amb el qual tam-
bé estem associats. Nosaltres mirem
de buscar sinergies. 

Tot aquest ideari està recollit en
el llibre blanc de Creu Coberta
Compartint experiències, que han
presentat fa poc. Quin és l’objec-
tiu d’aquesta publicació?
El comerç ha d’evolucionar i, si tots
aportem una part dels projectes que
ens han anat bé, el conjunt en sor-
tirà afavorit. Nosaltres volem com-
partir les nostres activitats amb la ciu-
tat, com ara el festival Shooping &

Shooting, la Q de Qualitat o les Bo-
tigues Singulars. Pensem que tot
això farà funcionar el comerç de la
ciutat. No volem donar lliçons a
ningú, però creiem que ho hem de
compartir per millorar. 

Creu Coberta és un dels eixos co-
mercials que més campanyes fa.
En tenen pensada alguna de nova?
Ara estem treballant en el Festival In-
ternacional de Cinema i Comerç, un
projecte que ens il·lusiona molt i que
és únic a la ciutat i, creiem, a la res-
ta del món. També estem tractant el

tema de les superilles i altres as-
pectes d’urbanisme al districte. Per
altra banda, volem acabar de defi-
nir el projecte del Meeting Point, on
col·locarem el Christsmas Market,
del 5 de desembre fins al 5 de gener. 

Precisament el Meeting Point té
com a objectiu atraure turistes a
les botigues de Creu Coberta.
Creu que el petit comerç s’ha d’o-
brir més al turisme?
Totalment. Ja el 2006 vam aconse-
guir que el bus turístic que anava a
plaça Espanya tingués una parada
a Creu Coberta, al costat del Mercat
d’Hostafrancs. Paral·lelament, vam
engegar la campanya El Comerç a la
carta, que oferia uns cursos d’anglès
de supervivència per als botiguers
per atendre els turistes i unes cartes
traduïdes a diversos idiomes. 

I actualment, què fan al respecte?
Ara estem preparant rutes pel ba-
rri i per Montjuïc amb cotxets elèc-
trics en el marc de la campanya El
Turisme responsable, perquè els vi-
sitants coneguin la nostra oferta. 

El turisme ha estat un dels punts
de col·lisió entre els botiguers i el
nou govern municipal. Conside-
ra que cal millorar el diàleg?
Hem de ser tots més flexibles, no po-
dem enfrontar-nos. Tots els governs
tenen coses bones i dolentes, però el
que és important és que les persones
que governen vulguin seure a parlar.
Aquest consistori tenia projectes
que ha modificat més tard. És bo que
vulgui parlar i que sigui capaç de rec-
tificar amb el que s’ha equivocat. 

Em pot posar un exemple?
El cas dels llums de Nadal. La dota-
ció econòmica és correcta, com
també la decisió de treure-la d’al-
guns eixos i carrers, considerats de
ciutat, als quals l’Ajuntament els
pagava tota la il·luminació, mentre
que als altres només el 50%. L’ad-
ministració no hi és per fer tractes de
favor: són carrers importants de
ciutat, sí, però que s’ajuntin com a as-

sociació i que paguin i, si no, que no
tinguin llum, ho sento. La visió que
ha tingut l’Ajuntament en aquest
tema em sembla molt bé. 

Afectarà les vendes el fet que en-
guany s’encenguin més tard res-
pecte de l’any passat?
Són diferents maneres d’enfocar-ho.
La música i la llum actuen sobre l’es-
tat d’ànim. Precisament a Londres es
van encendre a finals d’octubre
amb una gran festa. 

Massa d’hora, potser. 
Jo crec que les tendències actuals
volen que el consumidor sigui res-
ponsable i com més temps hi hagi
millor es poden preveure els re-
gals. Donar una mica d’alegria a la
ciutat està bé. Ara bé, potser Londres
ho ha fet massa d’hora...

I Barcelona, com ho ha fet?
El dia 27, el dia 20... L’any que ve, amb
més temps, podrem parlar amb el
consistori d’aquesta qüestió i crec
que arribarem a un acord. Tampoc
és tanta la despesa de l’enllumenat,
ja que avui dia es fa tot amb leds.

Seguint amb Nadal, creu que la
campanya d’enguany serà positi-
va i trencarà la dinàmica anterior?
M’agradaria ser optimista, però no
ho veig. El país avança, però al co-
merç en general no li ha anat bé. Te-
nim més oferta que mai, però el pas-
tís a repartir és el mateix.  El que no
és lògic és que en una època de cri-
si, amb més oferta que demanda,
encara es vulguin posar més metres
comercials arreu de la ciutat. S’està
acabant amb el model de comerç
català tradicional, que és el que
dóna vida a una ciutat. 

Però abans em parlava d’aliances
amb les grans superfícies.
L’oferta que hi ha és suficient. Hem
de mirar de quina manera, entre tots,

podem fer que hi hagi més de-
manda a la ciutat, sobretot durant
l’hivern. Hem d’anar per aquí, perquè
la pista de gel de la plaça Catalun-
ya, tot i ser una activitat important,
calia replantejar-la tant estètica-
ment com pel seu objectiu final. 

Per què?
Ha estat bé, però a mi m’hauria
agradat més que fos com la d’altres
països, on són obertes, i fer un mer-
cat de Nadal al costat. Tot i així, crec
que s’han de celebrar actes a tots els
eixos, més que no pas centralitzar-ho
tot allà, on ja hi van suficients visitants. 

Canviant de tema, una altra de les
problemàtiques latents és el top
manta. Creu que l’Ajuntament
està actuant amb fermesa?
Aquest és un tema massa gran que
afecta moltes administracions. L’ac-
tual govern municipal se l’ha trobat
perquè els altres no l’han solucionat.
Estem parlant de productes falsifi-
cats i qui té el control de les duanes
és el govern estatal. Hem de dir als
manters que no poden vendre pro-
ductes falsificats però sí altres d’ar-
tesania en unes zones determina-
des. Potser no serà bona per a to-
thom, però hem de buscar una so-
lució intermèdia. 

I quina solució veu per a la pro-
blemàtica de les terrasses? Tan im-
portants són per als comerciants?
L’espai públic ha de ser de prioritat
invertida, és a dir, per als ciutadans,
però no entenc les associacions de
veïns que es queixen, perquè la
gent que està a les terrasses són jus-
tament veïns. Aquestes entitats
que volen que l’espai públic sigui
per al ciutadà, què ens volen tenir,
drets a tots? Dit això, sí que és cert
que hi ha algú que s’extralimita i
això s’ha de regular. Com deia
abans, en aquest cas també cal bus-
car un terme mitjà. 

“És bo que l’Ajuntament
sigui capaç de rectificar

amb el que s’ha equivocat”

Perfil | Lluís Llanas, un botiguer amb anys d’experiència
Com a bon interiorista, Lluís Llanas i la seva junta s’han dedicat, durant els últims 13 anys, a redefinir 

l’organització interna de l’Associació de Comerciants de Creu Coberta. Una experiència que han plasmat en el
llibre blanc de l’eix, Compartint experiències, presentat fa pocs dies. Durant el seu mandat, Creu Coberta 

ha rebut diversos premis locals i estatals i s’ha consolidat com un dels eixos més actius de la ciutat.  

Lluís Llanas / president de Creu Coberta

Llanas recorda els seus inicis al capdavant de Creu Coberta, l’any 2002, i repassa
com l’associació ha arribat a ser una de les més reconegudes de la ciutat. Tot i així, es
mostra humil i assegura que encara els queda “molt per fer”. Amb la publicació del
seu llibre blanc, l’eix vol compartir el seu ideari per “fer créixer el comerç barceloní”.

“Som un cas estrany:

no crec que hi hagi

cap altre eix unit amb

un centre comercial”

F. Javier Rodríguez
BARCELONA



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
19 | líniaeixample.cat15 desembre 2015



15 desembre 2015

Esports
| 20

líniaeixample.cat

La ciutat es prepara per a 
una nova Cursa dels Nassos

ATLETISME4S’acosta el 31 de
desembre i per a molts barcelo-
nins ja s’ha convertit en una
tradició acomiadar-se de l’any
fent esport.

Una de les opcions més po-
pulars és la Cursa dels Nassos
(coneguda a altres ciutats com
Sant Silvestre), una cita d’atle-
tisme popular que ha aprofitat el
boom que ha experimentat el
running en els darrers anys per
convertir-se en un autèntic fe-
nomen de masses.

Es tracta d’una cursa de 10
quilòmetres que aquest any tin-
drà la sortida i l’arribada al ca-
rrer de la Selva de Mar a l’altu-
ra de la plaça de Ramon Calsina.
La cursa serà gairebé íntegra-
ment a territori del districte de
Sant Martí, però també passarà
per l’Eixample i per Ciutat Vella.

Les inscripcions per a aques-
ta prova es podran formalitzar
fins a la mitjanit del dia 21 de
desembre. El límit de partici-
pants és d’11.500. 

El Safa Claror va tancar aquest
cap de setmana l’any 2015 com
a local amb una treballada vic-
tòria al derbi del districte con-
tra el cuer de Copa Catalunya,
el CB Ipsi - Otto Sylt (67-63).

Els visitants van arrencar
amb força en el partit, que es va
disputar dissabte passat a l’Es-
portiu Claror. Els de Fernando
Gordo, que només han aconse-
guit dues victòries en 12 jorna-
des, van aconseguir adjudicar-
se el primer parcial (14-20).

El segon i el tercer període
van ser tremendament igua-
lats. Tots dos quarts van caure
de banda dels locals, però per
una diferència molt escassa
(13-12 i 17-16), de manera que
el partit es resoldria en l’últim
quart. Els taronja van aconse-
guir un parcial favorable de
vuit punts per capgirar el re-
sultat i sumar la cinquena vic-

tòria del curs, que allunya els
homes de Guillem Abelló de la
zona baixa.

La bona actuació del visitant
Marc Subirachs, millor jugador
del partit amb 24 de valoració,
no va ser suficient per evitar la
remuntada del Claror, liderada
per Josu Carrillo, Roger Abelló
i Ignasi Jordan.

Aquest cap de setmana es
disputarà la tretzena jornada
del campionat, que serà la da-
rrera de l’any. El Claror busca-
rà la quarta victòria consecuti-
va dissabte a les 6 de la tarda a
la pista de l’AB Vendrell. Per la
seva banda, l’Ipsi clourà el 2015
a casa dissabte a un quart de 8
contra el CB Molins.

La plantilla d’aquest curs del Claror. Foto: BC

El Claror s’imposa a l’IPSI 
en el derbi de Copa Catalunya

Lleure | La plaça de Catalunya acull una jornada esportiva
Aquest diumenge, la plaça de Catalunya es convertirà en l’escenari d’una jornada

esportiva familiar. A partir de les 11 del matí i fins a les 8 del vespre, es podran fer
voltes per circuits de bicis amb pedals i sense i jocs amb pneumàtics. A més, es 

podran veure tot un conjunt d’exhibicions de salts i acrobàcies sobre rodes. 

Redacció
EIXAMPLE

Imatge d’una edició anterior de la cursa. Foto: Ajuntament
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FINS AL 31 DE GENER
21:30 Sugar. Broadway arriba a la ciutat. Ba-

sat en una pel·lícula de 1960 sobre els anys
de la llei seca, el musical és una comèdia per
a tots els públics. / Teatre Gaudí. 

DEMÀ 16 DE DESEMBRE
21:15 Gimnàstica afrocaribenya. Darrera sessió

d’un taller que va començar a finals de setembre
i que ensenya els moviments bàsics d’aques-
ta disciplina, que permet tonificar el cos men-
tre es balla. / Centre Cívic Ateneu Fort Pienc. 

DISSABTE 19 DE DESEMBRE
11:00Tastet de manipulació d’objectes. Jordi Pa-

let, un delsprofessors de titelles de l’Escola Su-
perior d’Art Dramàtic de l’Institut del Teatre, im-
parteix aquest taller on s’ensenyen els fona-
ments d’aquesta disciplina. / Palau Robert. 

FINS AL 22 DE DESEMBRE
Matí-Tarda Más allá del dolor. Obres realitza-

des pels pacients de l’Associació de Trauma-
tisme Craneoencefàlic i Dany Cerebral Adquirit.
/ Centre Cívic Cotxeres Borrell. 

FINS AL 29 DE FEBRER
Matí-TardaDalí, mestre en metamorfosi. Mostra

basada en l’obra del geni de Figueres que in-
clou una selecció de dissenys de moda que va
fer l’any 1966. / Galeria d’Art Manel Mayoral. 

DIVENDRES 18 DE DESEMBRE
18:00 Letter to Santa. Kids&Us organitza aques-

ta activitat per a nens d’entre 3 i 7 anys per
aprendre a escriure la carta al Pare Noel en
anglès. Els pares han d’acompanyar els me-
nuts. / Biblioteca Sant Antoni - Joan Oliver. 

DISSABTE 19 DE DESEMBRE
Matí-Tarda Fes cagar el Tió. Taller en el qual els

més petits de la casa poder fer cagar el Tió que
hi haurà instal·lat a la plaça durant tot el dia
de la fira. /Plaça de la Sagrada Família.

DIUMENGE 10 DE GENER
12:00 Partit de bàsquet entre el Safa Claror i el

Bàsquet Sitges corresponent a la catorzena
jornada de Copa Catalunya. / Esportiu Claror.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

agenda@comunicacio21.com

La història d’Ebenezer Scrooge, un
home avar que odia el Nadal, arriba al
districte. L’ancià rebrà la visita de tres
esperits de diferents moments de la
seva vida el farà reflexionar sobre la
seva vida. / Eixample Teatre.

‘El Conte de Nadal’ de Dickens,
a l’Eixample Teatre

Ds. 19 de desembre a les 17:00

AGENDA MENSUAL

Al taller Melmelades i conserves deli-
catessen s’ensenyaran trucs per trans-
formar aliments frescos en conserves i
com es poden fer delicioses melmela-
des. / Centre Cívic Casa Golferichs.

Trucs i secrets per elaborar 
melmelades i conserves

Demà 16 de desembre a les 17:15

La Sala Gran del Nacional acull la ver-
sió d’Àlex Rigola d’una de les grans
obres de Federico García Lorca. Les ses-
sions s’allargaran fins al 3 de gener.

‘El público’, de Federico 
García Lorca, arriba al TNC
Dc. 23 de desembre a les 20:00

La ciutat es torna a convertir en l’es-
cenari d’una nova caminada del Bar-
natresc. La sortida i l’arribada es faran
des del parc de la Ciutadella.

El cicle Barnatresc organitza la
Caminada del Nadal Solidari
Dg. 20 de desembre a les 09:00
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